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شرکت هاي معدني
شرکت هاي  فروش  آمار  بررسي 
که  مي دهد  نشان  صنعتي  و  معدني  بزرگ 
همچون  کشور  معدني  بزرگ  توليدکنندگان 
اقتصاد گويا:شرکت معدني و صنعتي چادرملو 
درصد(،   147( مبارکه  فولاد  درصد(،   232(
گهر)178درصد(گهرزمين  گل  سنگ آهن 
شرکت  و  اصفهان  آهن  ذوب  درصد(،   146(
درصد(  )هريک 119  ايران  ملي صنايع مس 
در پنج ماهه سال جاري نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته افزايش فروش داشته اند.عملکرد 
با  چادرملو  صنعتي  و  معدني  شرکت  فروش 
)نماد کچاد(، در مرداد ماه امسال با عبور توليد 
کنسانتره آهن از مرز چهار ميليون تن، برابر 
40 ميليون و 621 هزار و 148 ريال بوده و از 
ميزان، سهم فروش در بازار داخلي 32 ميليون 
و 935 هزار و 100 ريال و در بازار صادراتي نيز 
برابر با هفت ميليون و 686 هزار و 48 ريال 
بوده است. بيشترين محصول به فروش رفته 
در بازار داخلي کنسانتره آهن )خشک( و در 
شرکت  است.  بوده  فولاد  صادراتي  بازارهاي 
معدني و صنعتي چادرملو از ابتداي سال مالي 
برابر 170  فروشي  مردادماه  انتهاي  تا  جاري 
ميليون و 123 هزار و 452 ريال داشته است 
که نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزايش 
232 درصدي داشته است . طي پنج ماهه سال 
1399 فروش 51 ميليون و 158 هزار و 788 
ريالي ثبت شده است. از ميزان فروش طي پنج 
ماهه ابتدايي امسال 148 ميليون و 567 هزار و 
202 ريال سهم بازارهاي داخلي و 21 ميليون 
و 556 هزار و 202 ريال نيز از بازار صادراتي 
بدست آمده است.  شرکت معدني و صنعتي 
چادرملو در اين مدت )پنج ماهه امسال( چهار 
ميليون و 682 هزار و 533 تن کنسانتره آهن 
)خشک(، يک ميليون و 345 هزار و 372 تن 
گندله، 392هزار و 458 تن فولاد و 695 هزار و 

452 تن آهن اسفنجي توليد کرده است.

 ايميدرو مواد اوليه 
2 کارخانه روي بندرعباس 

وقشم را تامين مي کند
واحد   2 اين  گفت:  هرمزگان  استاندار 
مواد  تامين  مشکل  پيش  مدتها  از  صنعتي 
از  فراوان  هاي  پيگيري  با  که  داشتند  اوليه 
اوليه  مواد  سهميه  ايميدرو  سازمان  طريق 
افزايش يافت و زمينه اشتغال 700نفر فراهم 
مي شود.مواد اوليه 2 کارخانه روي بندرعباس 
وقشم پس از رفع مشکل هزينه از طريق معدن 
انگوران زنجان مي شود.فريدون همتي شنبه 
شب درنشست کارگروه تسهيل و رفع موانع 
توليد استان هرمزگان افزود: با اشاره به پيگيري 
تامين برق مورد نياز واحدهاي صنعتي بزرگ 
برق  هاي  قطعي  تابستان،  فصل  در  استان، 
برق  تا  شد،  اعمال  واحدها  اين  براي  زيادي 
خانگي به شکل مناسب تامين شود که با توجه 
به بهتر شدن شرايط آب و هوايي در نيمه دوم 
سال، بايد هم سهميه برق شش ماه دوم سال 
واحدها،  اين  نخست  ماه  کسري شش  هم  و 
تامين شود تا بتوانند توليد کامل را طبق برنامه 
اظهار  هرمزگان  کنند.استاندار  محقق  ريزي 
برنامه  و  استان  برق  همکاري شرکت  داشت: 
ريزي مناسب توسط واحدهاي صنعتي بزرگ 
به خصوص شرکت هاي توليد فولاد در استان 
خواستار  است.همتي  ضروري  کار  اين  براي 
براي  برق  انرژي  توليد  جامع  طرح  اجراي 
شرکت  افزود:  و  شد  بندرعباس  غرب  صنايع 
توسعه زيرساخت که با سهامداري صنايع غرب 
واحدهاي  کمک  با  شده،  تشکيل  بندرعباس 
توليد فولاد در استان بايد در اين راستا اقدام و 
در زمينه احداث نيروگاه هاي جديد توليد برق 
و همچنين ايجاد واحد بخار در نيروگاه سيکل 
برق  تا  کند  گذاري  سرمايه  ايسين،  ترکيبي 
مورد نياز واحدهاي صنعتي غرب بندرعباس، به 
صورت پايدار تامين شود.وي به بررسي مسائل 
و مشکلات منطقه آزاد قشم در زمينه پرورش 
متمرکز ميگو اشاره کرد و گفت: مقرر شد براي 
رفع مشکلات اين سازمان با شيلات و سازمان 
طور  به  نشستي  در  موضوع  مهندسي،  نظام 

دقيق کارشناسي و نتيجه ابلاغ شود.

طرح »جهش توليد در 
ديمزارها« تدوين شد

رييس موسسه تحقيقات کشاورزي ديم 
کشور از تدوين برنامه بذري و پشتيباني فني 
مزارع  در  توليد  جهش  براي  ساله  پنج  طرح 
ديم خبر داد.به گزارش وزارت جهاد کشاورزي، 
خشنود عليزاده افزود: در اين برنامه پنج ساله 
کشت  زير  ديم  مزارع  از  توجهي  قابل  سطح 
ارقام جديد با دستورالعمل هاي زراعي مؤسسه 
تحقيقات کشاورزي ديم مي رود.وي گفت: ما 
طبقات  و  بذري  نياز  برنامه  اين  اجراي  براي 
بيني  پيش  را  ديم  اراضي  در  بذر  مختلف 
پيش  اساس  بر  کرد:  اضافه  ايم.عليزاده  کرده 
بيني هاي مؤسسه تحقيقات کشاورزي ديم در 
اين برنامه کشت 4 ميليون هکتار گندم ديم 
هدفگذاري شده که براي پوشش بذري حداقل 
هزار  به حدود 324  اين سطح  از  درصد   40
داد:  ادامه  است.وي  نياز  گواهي شده  بذر  تن 
طبقات بذري پرورشي 1 و 3 و مادري مورد 
نياز براي اين منظور در گندم، جو و محصولات 
برنامه ريزي شده  و  بيني  پيش  نيز  جايگزين 
تأمين  قابل  خصوصي  بخش  مشارکت  با  که 
است.وي با بيان اين که توليد هسته هاي بذر 
بر ضرورت  دارد،  آبياري مطمئن  به  نياز  ديم 
تکميل و توسعه زيرساخت ها در ستاد و مراکز 
همکار اين مؤسسه تاکيد ورزيد.رئيس مؤسسه 
تحقيقات کشاورزي ديم کشور در همين حال 
گفت: عمليات اجرايي جهش توليد در ديمزارها 
امام  با مشارکت ستاد اجرايي فرمان حضرت 
زراعي  از سال  وزارت جهاد کشاورزي  و  )ره( 
1400-1399 در شش استان آغاز شده و به 
تمام استان هاي ديم خيز کشور تسري مي يابد.

وزير راه و شهرسازي خبر داد؛

 برداشتن اولين گام ساخت يک 
ميليون مسکن از دو هفته آينده

وزير راه و شهرسازي از آغاز برنامه مسکني 
دولت طي دو هفته آينده خبر داد.

رستم قاسمي ديروز در حاشيه بيست و 
يکمين نمايشگاه صنعت ساختمان در جمع 
خبرنگاران با اشاره به اينکه در اين نمايشگاه 
فناوري هاي نوين در عرصه صنعت ساختمان 
است گفت: شاخصه هاي مهمي  عرضه شده 
مسکن  توسعه  عنوان  به  دنيا  در  امروز  که 
است  کيفيت  و  قيمت  سرعت،  است  مطرح 
که ما نيز در کشور بايد اين سه شاخصه را 
پيگيري کرده و از فناوري جديد در صنعت 

ساختمان استفاده کنيم.
خبر  آينده  هفته  دو  ظرف  افزود:  وي 
خوبي براي برنامه دولت در بخش مسکن اعلام 
برنامه  اقدام عملي شروع ساخت  مي شود که 

مسکني دولت است.
براي  داد:  ادامه  شهرسازي  و  راه  وزير 
اين  و  نداريم  مشکلي  هيچ  زمين  موضوع 
اقدام راهبردي که در وزارت راه و شهرسازي 
مبني بر ايجاد بانک زمين بود در يک برنامه 
دو ماهه پيش بيني شده که بخش زيادي از 
زمين اهداف چهار ساله ما در بخش مسکن 
تأمين شده است.وي در مورد قيمت سيمان 
شاهد  انجام شده  هاي  ريزي  برنامه  با  گفت: 
کاهش قيمت مسکن از عدد بزرگي به يک عدد 

منطقي بوده ايم.
قاسمي ادامه داد: به زودي سامانه املاک 

و اسکان بارگزاري مي شود.
وي تصريح کرد: با توجه به قانون جهش 
توليد مسکن به زودي در شوراي عالي مسکن 
پيشنهاد  براي مصالح ساختماني  قيمت هايي 

مي دهيم.
کرد:  خاطرنشان  شهرسازي  و  راه  وزير 
باقي مانده واحدهاي مسکن مهر تا پايان سال 

تکميل مي شود.

 تاخت قيمت آلومينيوم 
به مرز 3000 دلار

براي  انتظارات  پي  در  آلومينيوم  قيمت 
رشد  ادامه  همزمان  و  عرضه  اختلالات  ادامه 
تقاضا، تا مرز 3000 دلار در هر تن پيش رفت.

 15 گذشته  هفته  سه  در  که  فلز  اين 
بالاي  رکورد  به  داشته،  قيمت  رشد  درصد 
جديدي در 13 سال گذشته صعود کرد. گروه 
مالي گلدمن ساکس اعلام کرد توليد چين در 
بحبوحه تلاش اين کشور براي کاهش آلودگي 
و تامين نيرو کاهش پيدا کرده است و همزمان 
کودتا در گينه که توليدکننده بوکسيت است، 
نگرانيها نسبت به مختل شدن عرضه اين ماده 
خام ضروري در توليد آلومينيوم را افزايش داده 
است. کارخانه هاي آلومينيوم در اتحاديه اروپا 
هم با هزينه هاي رو به رشد مربوط به اعتبار 

کربن و تامين نيرو روبرو شده اند.
در  گلدمن ساکس،  تحليلگران  گفته  به 
چين و به ميزان فزاينده اي در اتحاديه اروپا، 
رشد  آلومينيوم  عرضه  براي  سياست  ريسک 
ندارد  انتظار  بانک  اين  اگرچه  است.  کرده 
عرضه  روي  تاثيري  گينه  در  اخير  کودتاي 
بوکسيت داشته باشد اما ريسکهاي صعودي به 
قوت خود باقي مانده اند زيرا تنشهاي منطقه 
محدوديتهاي  ايجاد  باعث  است  ممکن  اي 

لجستيکي بيشتري شود.
از شرکت کنندگان در نشست  بسياري 
کردند  اظهار  شيکاگو  در  آلومينيوم  هاربر 
مشکلات عرضه، صنعت آلومينيوم را تا پايان 
امسال و در سال 2022 درگير مي کند و برخي 
هم پيش بيني کردند اين حل اين مشکلات 

پنج سال زمان خواهد برد.
درصد   1.9 حداکثر  آلومينيوم  قيمت 
تن  هر  در  دلار   2980 به  و  يافت  افزايش 
از  معاملات  ميانه  قيمت  بالاترين  که  رسيد 
سال 2008 است. اين فلز ساعت 12 و 39 
بعدازظهر در شانگهاي 2965 دلار و  دقيقه 
آلومينيوم  معامله شد.  تن  هر  در  50 سنت 
يافت  افزايش  درصد   4.3 حداکثر  چين  در 
و به 23650 يوان رسيد که بالاترين قيمت 
قيمت  پايه  فلزات  ساير  بود.   2006 سال  از 
پايينتري داشتند و قيمت روي در لندن يک 

درصد سقوط کرد.

افزايش 88 درصدي صادرات 
محصولات فولادي

سازمان توسعه و نوسازي معدن و صنايع 
ميزان  اعلام کرد:  )ايميدرو(  ايران  معدني 
صادرات محصولات فولادي و شمش فولاد در 
پنج ماهه نخست امسال به ترتيب 88 و 39 

درصد افزايش يافت.
انجمن توليدکنندگان فولاد اعلام کرد: از 
ابتداي فروردين تا پايان مرداد، سه ميليون و 
79 هزار تن انواع شمش فولادي )اسلب، بلوم و 

بيلت( صادر شد.
اين رقم در مدت مشابه سال گذشته، 2 

ميليون و 213 هزار تن بود.
يک  امسال،  ماهه  پنج  در  همچنين 
ميليون و 399 هزار تن انواع محصولات فولادي 
)تيرآهن، ميلگرد، ناوداني، انواع ورق، نبشي و 
غيره( به خارج صادر شد. اين آمار در 5 ماهه 

سال 99 حدود 744 هزار تن بود.
واردات  ميزان  گزارش،  اين  برپايه 
ماهه  پنج  در  شمش  و  فولادي  محصولات 
هزار   2 و  تن  هزار   338 ترتيب  به   1400
تن بود که در مقايسه با ميزان واردات مدت 
مشابه سال گذشته )336 هزار تن و سه هزار 
 33 و  افزايش  درصد  يک  ترتيب  به  تن(، 

درصد کاهش يافت.
بزرگ  واحدهاي  عملکرد  آمار  بررسي 
اسلامي  جمهوري  گمرک  و  کشور  فولادي 
انواع  صادرات  درصدي   101 رشد  از  حاکي 
محصولات از ابتداي امسال تا پايان تيرماه در 

مقايسه با مدت مشابه پارسال است.

اخبار اخبار

معدن  صنعت،  وزارت  صنايع  امور  معاون  گفته هاي  اساس  بر 
سه  سران  هماهنگي  شوراي  اوليه  مصوبه  طبق  )صمت(،  تجارت  و 
قوه در سال 1397 و تمديد آن، ممنوعيت واردات لوازم خانگي تا 
پايان سال 1400 ادامه دارد و بعد از آن مجددا درباره اين موضوع 

تصميم گيري مي شود.
بوش،  محموله  ترخيص  احتمال  از  اخباري  انتشار  پي  در 
کميسيون  رييس  خانگي،  لوازم  توليدکنندگان  انجمن  سخنگوي 
اقتصادي مجلس، معاون امور صنايع وزارت صنعت، معدن و تجارت 
)صمت( و معاون فني امور گمرک براي بررسي ضرورت حمايت از 
برنامه گفت وگوي ويژه خبري حاضر  لوازم خانگي داخلي در  توليد 

شدند.
در اين برنامه حميدرضا غزنوي، سخنگوي انجمن توليدکنندگان 
لوازم خانگي، با اشاره به اينکه دولت بايد تسهيلات ارزان قيمت به 
مردم دهد تا تقاضا اثر مولد داشته باشد گفت: اميدواريم دولت در 
لوازم  از  بايد  هستند.  مضيقه  در  مردم  زيرا  کند  فکري  رابطه  اين 
خانگي حمايت کرد. اگر بانک تسهيلات ارزان قيمت بدهد، شرايط 

براي مردم مهيا مي شود.
به  اقدام  رقابتي  بايد در فضاي  توليد کننده  اينکه  بيان  با  وي 
افزايش کيفيت کند، تصريح کرد: بايد براي حق انتخاب مردم احترام 
قائل شويم. نظريه ديگري هم وجود دارد که بايد جلوي واردات را 
بگيريم تا از توليد داخل حمايت کنيم و بتوانيم به کشوري صنعتي 
توليد  به فکر  بايد  از ماست و الان  تبديل شويم. دنيا خيلي جلوتر 

باشيم.
غزنوي با اشاره به اينکه تا قبل از سال 1397 رقابت در کالاهاي 
خانگي کشور  لوازم  توليدکنندگان  اما  گفت:  داشت،  وجود  خارجي 
ضعيف و ضعيف تر شدند و نهايتاً واردات تحريم شد و لوازم خانگي 
خارجي از کشور رفتند؛ بنابراين اين تجربه هيچ دستاوردي نداشت. 
در سه سال ده ها هزار نفر در اين بخش شاغل شدند و کالاي مورد 

امسال  از  و  باشيم  به فکر صادرات  بايد  البته  تامين شد.  نياز مردم 
شرايط براي صادرات کالاي لوازم خانگي فراهم است.

وي همچنين با بيان اينکه سامانه بهين ياب مشکل دارد، تاکيد 
کرد که در بحث ورق هاي فولادي مکانيزم ها دچار مشکل است و 

بايد بر فرآيندها نظارت شود.
نيز  خانگي  لوازم  صنعت  در  خارجي ها  حضور  درباره  غزنوي 
گفت: ما موافق حضور سرمايه گذار خارجي هستيم، اما سرمايه گذار 
خارجي بايد در حوزه هايي که تاکنون سرمايه گذاري نشده ورود کند 
يا اگر در بخشي که توان مالي يا تکنولوژي مربوطه را نداريم ورود 
پيدا کند. نبايد براي کالاهاي اساسي يا صنايع تکميلي لوازم خانگي 

که امکان توليد آن را داريم سرمايه گذار خارجي بياوريم.
ممنوعيت موقت واردات لوازم خانگي تا پايان امسال ادامه دارد
در ادامه برنامه مهدي صادقي نيارکي، معاون امور صنايع وزارت 
صمت با اشاره به اينکه ممنوعيت واردات لوازم خانگي موقت است، 
اظهار کرد: ممنوعيت واردات طبق احکام دائمي امکان پذير نيست. 
موانع  توليد داخل فقط  از  راستاي حمايت  دولت فقط مي تواند در 

تعرفه اي و ضوابط فني داشته باشد.
از جمله  برخي کالاها  واردات  به گفته وي ممنوعيت  بنابراين 

لوازم خانگي براساس مصوبه اوليه شوراي هماهنگي سران سه قوه در 
سال 1397 ابلاغ شده و تا پايان سال 1400 ممنوعيت تداوم دارد 
اما آن چيزي که بايد در حال حاضر تعيين تکليف شود، حمايت از 

اين صنعت در حوزه قانوني است.
کالا  بورس  اينکه  به  اشاره  با  وزارت صمت  امور صنايع  معاون 
پلتفرم شفافي دارد و هرکسي که در آن خريد انجام دهد مشخص 
است که چه مقدار خريد انجام داده، گفت: ورق هاي فولادي صنعت 
لوازم خانگي به صورت عرضه اختصاصي براي لوازم خانگي اختصاص 

داده شده که صرفا مختص توليدکنندگان لوازم خانگي است.
ميليون دستگاه  توليد 20  به ظرفيت  اشاره  با  نيارکي  صادقي 
جاري  سال  ابتداي  چهارماهه  طي  گفت:   کشور،  در  خانگي  لوازم 
رشدي  با  صنعت  اين  در  توليد  ميزان  گذشته  سال  با  درمقايسه 
42 درصدي همراه بوده و در سال گذشته نيزاين صنعت رشد 70 
درصدي را رقم زده است. سال 1397 نسبت به سال 1398 رشد 70 
درصدي داشتيم و همچنين نسبت به سال 1396 رشد 32 درصدي 
داريم. امسال برنامه توليد ما 16 ميليون و 500 هزار دستگاه لوازم 

خانگي بزرگ و کوچک است.
صادقي نيارکي پيش تر به ايسنا گفته بود که چيزي که تاکنون 
هماهنگي  شوراي  مجوز  کرده  ايجاد  الزام  واردات  ممنوعيت  براي 
براي  نه  بود  خواسته  کارشناس  يک  عنوان  به  و   بوده  قوا  سران 
انجام  حال  در  گذاري هاي  سرمايه  که  زماني  تا  بلکه  بلندمدت، 
از  هست  بهتر  سال  چهار  حدود  دوره  يک  يعني  برسد،  نتيجه  به 
از  حمايت،  اين  قبال  در  البته  و  شود  صيانت  خانگي  لوازم  صنعت 

توليدکنندگان تضمين هايي تضمين خواسته شود.
کالاهاي  واردات  ممنوعيت  ابتداي سال جاري  که  است  گفتني 
غيرضروري براي حمايت از توليد داخل از جمله لوازم خانگي براي يک 
سال ديگر از سوي شوراي عالي هماهنگي اقتصادي سران قوا تمديد شده 

و براي سال بعد بايد مجددا در اين رابطه تصميم گيري شود.

عضو اتاق بازرگاني اصفهان گفت: به واسطه چند نرخي بودن 
ارز، نمي توانيم براي يک کالا نرخ تعيين کنيم و به همين دليل است 

که کالاها قيمت هاي عجيب و غريبي دارند.
ارز 4200 توماني نتايج مخرب بسياري را بر کشور روا داشته که 
از بين آنها مي توان به کمبود منابع ارزي، فراهم کردن فضاي رانت 
و خروج کالا از چرخه تأمين تا مصرف و نابود شدن توليد و قدرت 
به  کمتر  که  موضوعاتي  از  يکي  اما  کرد.  اشاره  خريد مصرف کننده 
آن پرداخته شده است، بحث دريافت ماليات ورودي جهت ترخيص 
هرگونه کالا است که در دولت گذشته، مبناي محاسبه بدون هيچ 
دليلي ارز 4200 توماني عنوان شد در حالي که بسياري از کالاها با 
ارز آزاد خريداري شدند. کارشناسان معتقدند اگر ارز 4200 توماني 
در کشور وجود خارجي نداشت، دولت براي درآمدهاي مالياتي خود 

از گمرک، چاره بهتري مي انديشيد.
اصفهان  بازرگاني  اتاق  عضو  هادلوند  فاطمه  رابطه  همين  در 
داشت:  اظهار  و  پرداخت  ارزي  اين سياست  از  ناشي  به مشکلات 
تا  است  مجاز  گمرک  قبل،  دولت  وزيران  هيأت  مصوبه  مطابق 
ماليات  ورودي،  حقوق  و  بازرگاني  سود  ابلاغ  و  تصويب  زمان 
جهت ترخيص همه کالاهاي وارداتي بر اساس ارز 4200 توماني 
به  اشاره اي  هيچگونه  مصوبه  اين  در  متأسفانه  شود.  محاسبه 

 4200 ارز  سياست  اگر  است.  نشده  لازم  ضمانتهاي  دريافت 
توماني در کشور جاري نبود، هيأت وزيران مجبور بودند که سود 
اينگونه  تا  کنند  تصويب  و  تعيين  را  ورودي  حقوق  و  بازرگاني 

شاهد اخلال در نظام مالياتي کشور نباشيم.
وي افزود: ما به عنوان يک فعال اقتصادي هرگز نتوانستيم از 
مشکلات ارز 4200 توماني به دور باشيم. فاصله بسيار زياد بين دلار 
4200 و دلار آزاد، به تنهايي توانسته بازار را دچار گيجي مفرط کند 
و دست دلالان را براي سو استفاده باز نگه دارد. مشکلي که ما در 
حال حاضر با آن دست و پنجه نرم مي کنيم اين است که به واسطه 
قيمت  نمي داند  عمده  فروشنده  ارز،  متعدد  و  زياد  نرخ هاي  وجود 
واقعي يک کالاي وارداتي چقدر است و با چه قيمتي بايد آن را از 
واردکننده بخرد. متأسفانه ضرر ناشي از اين نرخ هاي چندگانه ارز و 
به تبع آن نرخ هاي چندگانه کالا در بازار را کسي جز مصرف کننده 
نمي دهد و به همين دليل است که وضعيت معيشتي مردم ما، قابل 

تعريف نيست.
ارز 4200  اينکه مشکلات  بيان  با  بازرگاني اصفهان  اتاق  عضو 
سوءاستفاده  از  برخي  متأسفانه  گفت:  نيست،  دوتا  و  يکي  توماني 
قاچاق  به  ترجيحي،  ارز  دريافت  از  پس  تجارت،  حوزه  کنندگان 
معکوس يا صادرات مجدد پرداختند. در حقيقت اين افراد کالاهاي 

به  از مرزهاي کشور  آزاد، در خارج  نرخ  با  را  ارز 4200  با  وارداتي 
فروش مي رساندند. عده اي هم از تسهيلات موجود در حوزه صادرات 
از جمله معافيت مالياتي، سوءاستفاده کردند و از هر طرف سودها و 

پول هاي هنگفتي به جيب زدند.
به  نتوانست  هرگز  توماني   4200 ارز  متأسفانه  افزود:  هادلوند 
بازار  من،  عقيده  به  و  برسد  بود،  قيمت ها  تثبيت  که  خود  هدف 
تجربه  به گذشته  نسبت  را  بدتر  مراتب  به  در حال حاضر شرايطي 
مي کند. ما به واسطه چند نرخي بودن ارز، نمي توانيم براي يک کالا 
نرخ تعيين کنيم و به همين دليل است که کالاها قيمت هاي عجيب 
و غريبي دارند و دود اين مسئوليت گريزي مسئولان، به چشم مردم 

مي رود.
ارزي،  اين سياست  به جاي  اگر دولت  بنده  به نظر  وي گفت: 
يارانه اي را در قالب کارت معيشت به مردم بدهد، شرايط معيشتي 
بهتر خواهد شد. در کارت معيشتي هيچگونه نقدينگي وجود ندارد 
بنابراين نگراني بابت ايجاد تورم، از بين خواهد رفت. البته بايد اين 
موضوع را مدنظر قرار داد که کارت معيشت بايد شأن و شخصيت 
مردم کشورمان را حفظ کند؛ چرا که مشابه اين سياست در دولت 
گذشته تحت عنوان سبد کالا اجرا شد، ولي متأسفانه فاجعه عجيب 

صفوف طولاني براي چند قلم کالا را به وجود آورد.

کارشناس بازار خودرو گفت: صادرات شوخی نيست يا به صورت 
دستوری انجام نمی شود. بازارهای صادراتی، بازارهای هستند که در 
را  اول  حرف  ارزشمندی  و  کيفيت  قيميت  و  ارزشمندی  شايستگی، 
می زنند در حالی که بازار وصنعت خودروی داخلی هنوز به اين درجه 

نرسيده است.
به گزارش اخبار صنعت، بحث واردات خودروی دست دوم خارجی 
در ازای صادرات خودرو يا قطعه يا هر کالای ديگر ايرانی به کشورهای 
مختلف اين روزها مطرح شده و کارشناسان درباره اين طرح، کارکردها 
و آثار و نتايج آن صحبت می کنند. بابک صدرايی کارشناس خودرو 
درگفت و گو با اخبار صنعت به اين مساله مهم پرداخته که اصولا اين 
برای  تواند روش خوبی  نمی  ايرانی  و صادرات  نيست  اجرايی  مصوبه 

واردات خودروی خارجی باشد.
بابک صدرايی کارشناس بازار و صنعت خودرو در گفت و گو با 
اخبار صنعت به چالش های پيش روی تحقق مصوبه واردات خودروی 
کميسيون صنايع و معادن مجلس شورای اسلامی پرداخت و در اين باره 
خاطر نشان کرد: نمايندگان کميسيون صنايع و معادن مجلس شورای 
اسلامی با هدف ايجاد توازن و احتمالا کاهش نرخ خودرو مصوبه ای دال 
بر واردات خودرو داشته اند تا اينجای کار اين اقدام خوب و قابل قبول 
است اما از آنجايی که در ازای صادرات خودروی ايرانی به دليل کيفيت 
بالا و عدم برخورداری از استانداردهای جهانی يا عدم صادرات قطعات 
خودروی توليد ايرانی به کشورهای جهان، در شرط اين موضوع يعنی 
صادرات درازای واردات خودروی دست دوم خارجی حتما دچار چالش 

های جدی می شويم.
وی در اين باره خاطر نشان کرد: در ضمن اينکه اگر افراد به صورت 
حقيقی برای واردات اقدام نکنند، يعنی کالايی برای صادرات نداشته 
باشند که درازای آن خودروی دست دوم خارجی وارد کنند، ارز اين 
موضوع چگونه تامين می شود. قطعا نمی توان انتظار داشت دولت ارز 

واردات خودروی خارجی دست دوم را تامين کند.
کارشناس بازار و صنعت خودرو خاطر نشان کرد: با توجه به اينکه 
دولت به دليل تحريم ها و محدوديت منابع ارزی در حال حاضر حتی 
برای تامين مايحتاج اساسی و کالاهای اساسی دچار کمبود و مشکلات 
مختلفی است، لذا واردات خودروی خارجی در حال حاضر اولويت اول 
کشور به شمار نمی رود پس تا اينجای کار اين موضوع نيز به خودی 

خود منتفی می شود. 
کارشناس بازار خودرو درباره مساله نرخ ارز و تاثير اين موضوع بر 
مصوبه کميسيون صنايع و معادن مجلس گفت: مساله ديگری که درباره 
آن بايد صحبت کنيم اين موضوع است که با افزايش نرخ ارز، مثلا اگر 
نرخ ارز روی 30 هزار تومان  برسد، با توجه به اينکه افزايش نرخ ارز اصولا 
مشوقی برای صادرات است اما تحريم ها مانع بزرگی در برابر صادرات 
ما هستند، لذا اين مساله هم نمی تواند برای صادرات و واردات خودرو 

اميدوار کننده باشد.
بابک صدرايی در ادامه با اشاره به اين موضوع که ما توان رقابت 
نداريم  را هم  ای  منطقه  قطعه سازی حتی  و  با صنايع خودروسازی 
گفت: مثلا برای واردات خودروی خارجی در صنعت خودروی داخلی 
چه آيتمی در حد آيتم های بين المللی برای صادرات در اختيار داريم؟ 
با توجه به اينکه قطعه سازان ما نمی توانند مثل ترکيه يا چين صادرات 
انبوه داشته باشند يعنی در بازار رقابتی نمی توانند با با کشورهايی که با 
کيفيت خوبی قطعه توليد می کنند حاضر شوند و صادرات داشته باشند، 
ضمن اينکه  خودرو سازی ايران نيز در عرصه جهانی جايگاهی ندارد، چه 

خودرويی برای صادرات خواهيم داشت؟
وی در ادامه خاطر نشان کرد: آيا می خواهيم به کشورهای منطقه 
خودروهايی مثل کوئيک، تيبا، شاهين و دنا با ايرادات بسيار زيادی که 
دارند اما مردم به صورت اجباری به دليل نبود آيتم های ديگر در بازار 

داخلی مجبور به خريد هستند، اين خودروها را صادر کنيم؟

وی در ادامه توضيح داد: اينها مسائلی است که دور از انتظار است 
يعنی تحقق آن به سختی امکان پذير است يا اصلا نشدنی است. وزير 
صمت نيز بر اين موضوع تاکيد کرده بود که سه ميليون خودرو می سازند 
که يک ميليون آن صادر می شود! به اين موضوع بايد دقت شود که در 
چنين موضوعات مهمی نبايد با اعداد و ارقام شوخی کنيم. صادرات يک 
ميليون خودروی ايرانی يعنی اگر به پنجاه کشور دنيا خودرو سادر کنيم 

به هر کشوری بيست هزار خودرو صادر کنيم! 
آيا کشورهايی مثل کره،  باره خاطر نشان کرد:  اين  صدرايی در 
ژاپن و حتی چين که خودروهای با بهترين  کيفيت و امکانات توليد و 
به منطقه و جهان صادر می کنند به راحتی خريدار خوردهای ما خواهند 
بود؟ در نتيجه به نظر من داستانی که  ساخته می شود راهگشا نيست. 

بابک صدرايی در اين باره تصريح کرد:  واردات خودرو زمانی تاثير 
دارد که واردات خودرو به صورت انبوه آزاد شود مشکلات کشور و تحريم 
ها حل شده باشد ارز به راحتی انتقال پيدا کند صادرات زيادی داشته 
باشيم قطعه سازان صادرات قابل توجهی داشته باشند. حالا اگر می 
خواهند بازار را از رکود خارج کنند سالی 2 ميليون ماشين توليد می 
کنم سالی 400 هزار خودرو صادر و 200 هزار وارد می کنم اين موضوع 
تبديل به جريان سازی عادی در سطح صنعت خودرو سازی کشور می 
شود و از اين زمان می توان به ايجاد رقابت وحل مسائل در اين صنعت 

اميدوار بود.
صدرايی در اين باره خاطر نشان کرد: مساله مهم اين است که 
صادرات شوخی نيست يا به صورت دستوری انجام نمی شود. بازارهای 
قيميت  و  ارزشمندی  شايستگی،  در  که  هستند  بازارهای  صادراتی، 
بازار داخل  کيفيت و ارزشمندی حرف اول را می زنند شما وقتی در 
خودمان رقابت آزاد را نکرده و با تعرفه آنقدر بازی می کنی که هنوز در 
بازار داخلی ايران يک بازار آزاد نداريم، بنابراين چگونه می توانيم به دنيا 

ماشين صادر کنيم و در بازارهای جهانی رقابت درستی داشته باشيم.

دبير کل کانون عالي انجمن هاي صنفي کارگران کشور گفت:در 
حال حاضر بيش از دوسوم درآمد کارگران به طور ميانگين صرف رهن و 

اجاره مسکن مي شود و اين عدد براي کارگران بسيار زياد است.
کارگران  هاي صنفي  انجمن  عالي  کانون  دبير کل  ابوي،  هادي 
کشوردر گفت وگو با خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنيم؛درباره مشکلات 
مسکن کارگران گفت:طرحي تحت عنوان مسکن کارگري در حال انجام 
بود که جلسات آن با محوريت اتاق تعاون دنبال شد. در حوزه کارگري 
ً جلساتي را با معاونت فرهنگي آقاي صادقي فر داشته ايم و  هم اخيرا

اميدواريم اقداماتي انجام شود.
 وي ادامه داد:عمده مشکلات در حوزه واگذاري زمين است.ايده 
دولت سيزدهم مبني بر اينکه زمين هايي در اختيار سازمان و ها و ارگان 
ها و دستگاه ها هست را براي ساخت مسکن استفاده کنيم و از سوي 
ديگر وام و تسهيلات کم بهره در اقساط بلند به کارگران بپردازيم ايده 
بسيار خوبي است و اگر آقاي رئيسي آن را عملياتي کند گام بزرگي در 

جهت خانه دار شدن کارگران است.
 ابوي با بيان اينکه يکي از اقدامات اين است که تعاوني هاي مسکن 

را فعال کنيم گفت:در دهه هاي گذشته زمين هاي رايگان در اختيار 
تعاوني هاي مسکن قرار مي گرفت و  پول زمين را در مراحل بعدي و 

هنگام تحويل سند از کارگران مي گرفتيم که موفقيت آميز بود.
و  صنوف  بخش  در  کارگران.  گفت:70درصد  کارگري  فعال  اين 
خدمات هست که در شهرها کار مي کنند. بنابراين ساخت مسکن براي 
آنها در حومه خيلي مفيد نيست. از سوي ديگر کارگران پس اندازي براي 
پرداخت هزينه زمين ندارند. براي اين کار با خيريني رايزني کرديم و 
حاضرند زمين هايشان را در اختيار قرار دهند و در اين طرح مشارکت 
کنند و از محل افزايش ارزش افزوده اي که اين زمين ها برايشان دارد. 

سودشان را دريافت کنند.
 وي گفت: اين مذاکرات در حال انجام است و در مشهد به صورت 
پايلوت در حال رايزني براي انجام هستيم. ما در تلاش هستيم مسکن 
به گونه اي براي کارگران انجام شود که فشار مضاعفي به کارگران وارد 
نشود. خيريني هستند که حاضرند در حال حاضر زمين را در اختيار قرار 

دهند و در ابتدا پول زمين خود را دريافت نکنند.
در  مسکن  حوزه  در  تناسب  عدم  موضوع  داد:  ادامه  توفيقي 

ارتباط با اقشار آسيب پذير و با سطوح پايين درآمدي به شدت براي 
جامعه کارگري و دهک هاي پايين، آسيب  زا بوده و ادامه زندگي براي 
آنان را با مشکلات جدي مواجه کرده است. اين به گونه اي است که 
در حال حاضر بيش از دوسوم درآمد کارگران به طور ميانگين صرف 
رهن و اجاره مسکن مي شود و اين عدد در مقابل دريافتي کارگران 

بسيار بزرگ است.
ابوي با بيان اينکه اهميت تأمين مسکن براي اقشار مختلف مردم 
در جامعه مشخص مي شود، گفت: طرح هاي مقطعي مسکن نمي تواند 
راهکار اساسي حل مشکل مسکن براي اقشار پايين دست جامعه باشد 
و بايد اين نکته را در نظر داشت که کارگران با درآمدهاي پايين که 
بخش عمده اي از آن نيز صرف هزينه هاي تامين مسکن مي شود، در 
قالب طرح هاي مختلف مسکن دولتي، حتي توان تامين آورده مورد نياز 
براي ساخت خانه را ندارند و انتظار از کارگري با دريافت هاي حداقلي 
و دستمزد پايين جهت تامين آورده چند ده ميليوني ساخت مسکن، 
انتظار بيهوده اي است.بنابراين ساخت مسکن بايد با روش هاي شدني 

صورت گيرد.

تمديد ممنوعيت ورود لوازم خانگي

قيمت گذاري سليقه اي کالاها در بازار، ثمره ارز چند نرخي

کارشناس بازار خودرو در گفت و گو با »اخبار صنعت«؛

صادرات در ازای واردات خودروی خارجی حتی در شوخی هم خوب نبود!

دو سوم درآمد کارگران صرف اجاره بها مي شود

معاون امور فني 
گمرک؛

هيچ داروي 
کرونايي در 
انبارهاي 
 گمرک 
نيست

هيچ  حاضر  حال  در  گفت:  گمرک  فني  امور  معاون 
کالاي دارويي و مرتبط با بيماري کرونا در انبار هاي گمرک 

وجود ندارد و اين اقلام به محض ورود، ترخيص مي شوند.
مهرداد جمال ارونقي معاون امور فني گمرک ايران در 
انبار هاي گمرک تهران اظهار کرد: صدور  از  بازديد  حاشيه 
مجوز براي ترخيص کالا از انبار هاي گمرک نسبت به قبل، 
پيش  افزود: چندي  است.او  کرده  پيدا  افزايش چشمگيري 
درخواست داده شد که نماينده اي از وزارت بهداشت در روند 
ترخيص انبار ها حضور داشته باشد، اما اين درخواست هنوز 

از سوي اين وزارتخانه بي جواب مانده است.

پيگيري هاي  با  کرد:  بيان  گمرک  فني  امور  معاون 
بيماري  به  مربوط  محصولات  تمامي  کشور،  کل  دادستاني 
کرونا، واکسن کرونا و مواد اوليه توليد دارو به هيچ عنوان در 
از واردات، ترخيص  انبار نمي شوند و بلافاصله پس  گمرک 
بيش  داد:  ادامه  مي شوند.ارونقي  بهداشت  وزارت  تحويل  و 
سوي  از  کالا  ترخيص  براي  درخواست  فقره   40 يا   30 از 
ارسال شده که مدت زيادي است  واردکنندگان به گمرک 

که محصولات آن ها در گمرک دپو شده است.
او تصريح کرد: تمامي اين کاميون ها و محصولاتي که 
انجام  اند، ثبت سفارش آن ها  انبار هاي تهران دپو شده  در 

اداره  اما  ندارند،  ترخيص  براي  مشکلي  هيچ  و  است  شده 
دولت  از  را  آن ها  ترخيص  اجازه  اينکه  دليل  به  گمرک 

دريافت نکرده، اجازه ترخيص نمي دهد.
از  بيش  روزانه  کرد:  ابراز  گمرک  فني  امور  معاون 
خود  اعتراض  کشور  گمرک هاي  درب  کاميون  راننده   20
گمرک  اما  کنند،  مي  اعلام  محصولات  دپوي  به  نسبت  را 

اختيار تام براي ترخيص آن ها را ندارد.
ارونقي مطرح کرد: برخي از اين کالا ها از حالت دپو در 
آمده اند و به مرحله رسوب رسيده اند، يعني ممکن است 

فاسد شده باشند و ديگر هيچ ارزشي نداشته باشند.


